
Marin Sorescu si Dumitru Solomon 

de vorbă cu 

Giuseppe De Santis 
Unul din marii neliniştiţi ai cinematogra

fului european, unul din cei mai statornici 
neorealişti (acum, cînd neorealismul este so
cotit o etapă consumată), Giuseppe De Santis 
descoperă, cu pasiunea tînără cu care cîndva 
descoperea ineditul faptului cotidian, fru
museţea şi ineditul faptului istoric, la fel de 
proaspăt şi ispititor. Regizorul fUrnelor „Vî-
nătoarea tragică", „Nu-i pace sub măslini". 
..Ana Zaccheo", „Orez amar", „Roma, 
ora 11", „Oameni şi lupi" etc, scria, în acele 
zile, un scenariu despre Ovidiu, prilej pen
tru el de a explora agitata zonă de con
fluenţă a două civilizaţii, care s-au înfruntat 
tragic în personalitatea enigmatică a autoru
lui „Tristelor"... 

...Prilej, totodată, pentru noi de a ne simţi 
intrigaţi şi de a-l obliga politicos pe Giu
seppe De Santis să răspundă întrebărUor 
noastre... 

CRIZĂ S A U A C C I D E N T ? 

M A R I N S O R E S C U : Se vorbeşte 
foarte mult în Italia de o criză a 
teatrului. Nu ştiu dacă este o criză, 
nu ştiu dacă este un simplu accident... 

D U M I T R U S O L O M O N : Noi, So
rescu şi cu mine, iubim deopotrivă 
teatrul şi filmul. Nu cumva cinema
tograful este totuşi vinovat de criza 
teatrului ? Nu cumva, aşa cum se spune 
dealtfel în lumea teatrului, cinema
tograful încearcă să devore o artă mai 
veche şi. cîndva. tot atît de populară 
ca filmul ? 

G I U S E P P E D E S A N T I S : Cr iza ex i s t ă , e 
un fapt. D a r ideea că c inematograful ar f i 
un fel de monst ru ca re - ş i mănî incă f ra ţ i i — 
idee pe care o v e h i c u l e a z ă m u l ţ i — m i se 

pare î n t r u to tu l f a l să . N i c i o a r t ă nu poate 
distruge alte arte, f i i n d c ă l i m b a j u l , ins t ru 
mentele de expresie s în t d i fe r i te , nu se pot 
suprapune şi n i c i substi tui . 

D . S. : Fireşte, instrumentele nu sr 
pot substitui, nici nu se pot fura. Dar 
spectatorii... 

G. D . S. : Şi a c e a s t ă i p o t e z ă e d i s c u t a b i l ă 
î n Occident, e a d e v ă r a t , c inematograful şi 
televiziunea au luat o m u l ţ i m e de spectatori 
t ea t ru lu i , f i i n d c ă s în t mai v i i dec î t tea t ru l , 
mai aproape de v i a ţ a a c t u a l ă . D a r în ţ ă r i l e 
socialiste, — şi, c r e d e ţ i - m ă , cunosc fenome
n u l — spectatori i nu au p ă r ă s i t tea t rul în 
favoarea f i l m u l u i . T e a t r u l se b u c u r ă dc 
cinstea ce i se cuvine. 

M . S. : Interesul pentru teatru este 
expresia unei tinereţi spirituale. In 
Occident există o oboseală spirituală.. 

G. D . S. : Exact. L a care se a d a u g ă o 
chestiune de interes ideologic, ca să spun 
aşa . Cinematografu l , în general, o f e r ă o 
imagine a soc i e t ă ţ i i , în t i m p ce tea t rul , tot 
în general, a p ie rdut problemat ica soc ia lă 
Şi să nu u i t ă m că e şi foarte scump pen t ru 
anumite categori i de spectatori. 

M . S. : Cred că se poate vorbi de 
o criză a textului de teatru. După 
şocul produs de lonesco şi Beckett, nu 
au apărut alţi mari dramaturgi... 

D . S. : Au apărut, dar n-au şocat 
atît de puternic... 

G. D . S. : M a j o r i t a t e a au to r i lo r de teatru 
au r ă m a s l a problemat ica b u r g h e z ă , la schema 
t r i u n g h i u l u i t r a d i ţ i o n a l . î n I t a l i a , de p i l d ă , 
d u p ă P i rande l lo s-a scris foarte p u ţ i n ă l i t e 
r a t u r ă d r a m a t i c ă de valoare, cu o s u b s t a n ţ ă 
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n o u ă . D a c ă este ceva nou în teatrul i t a l i an 
acest nou se m a n i f e s t ă mai ales în aşa -z i su l 
musie-hal l , p r i n spectacolele remarcabi le de 
teatru complex (muz ică , balet, p a n t o m i m ă ) 
realizate de D a r i o Fo şi Franca Rame. 

D . S. : Totuşi în alte ţări — Anglia, 
Republica Democrată Germană, Repu
blica Federală a Germaniei. Statele 
Unite, Franţa, etc. — teatrul deţine 
încă poziţii puternice. 

G. D . S. : I t a l i a e un caz special. D u p ă 
r ăzbo i , c inematograful a luat aici o dezvol
tare e x t r a o r d i n a r ă şi major i ta tea m a r i l o r ta
lente s-au î n d r e p t a t c ă t r e f i l m . î n plus, n ic i 
nu avem o t r a d i ţ i e t e a t r a l ă foarte so l idă . 

D . S. : Aldo Nicolaj, dramaturg cu
noscut în România. îmi spunea că 
multe din piesele sale sînt jucate mai 
întîi în străinătate şi apoi în Italia... 

G. D . S. : N u e s ingurul caz. Ţ ă r i l e cu 
teatru puternic îşi a trag şi d r ama tu rg i i de 
care au nevoie... 

D . S. : Dar sîntem convinşi că aţi 
vorbi cu mai multă plăcere despre 
film... 

G. D . S. : Cu p l ă c e r e şi a m ă r ă c i u n e . 

D . S. : înţeleg. 

E S T E NEOREALISMUL U N FAPT ARTIS
T I C SFÎRŞIT? 
P O A T E C U P R I N D E EL PROBLEMATICA 
A T Î T DE COMPLEXĂ A EXISTENŢEI 
M O D E R N E ? 

G . D . S. : Neorea l i smul a a p ă r u t ca o 
expresie a lup te i antifasciste, ca o necesi
tate v i t a l ă de r ep l i că , de protest, de revo lu 
ţ ie în cinematografie. Cine a fost protago
nis tul luptei antifasciste ? O m u l de pe s t r a d ă , 
cum îi spun eu, cu alte cuvinte omul d i n 
popor, acela care avea să d e s c h i d ă noua 
istorie a I t a l i e i . Neorea l i smul 1-a redesco
peri t pe omul de pe s t r a d ă , 1-a f ăcu t erou 
p r inc ipa l al v ie ţ i i . G î n d societatea i t a l i a n ă 
s-a stabilizat şi capi ta l i smul a redevenit p u 
ternic, s-a produs o m u t a ţ i e şi în cinema
tograf, care ş i -a ales a l ţ i p r o t a g o n i ş t i . D u p ă 
p ă r e r e a mea, neorealismul s-a p r ă b u ş i t o d a t ă 
cu a p a r i ţ i a f i l m u l u i IM Dolce vita, care a 
introdus în p r i m u l p lan burghezia. 

D . S. : Dar punctul de vedere al lui 
Fellini este profund critic. 

G. D . S. : E o c r i t i că t a n d r ă : „ce p ă c a t 
că s î n t e m aşa !" Burghezia nu mai apare ca 
un opresor ; n imen i nu vrea să schimbe 
n imic : „es te r ă u , este t r is t , dar ce putem 
face ?"... 

D . S. : Cred că există toate condi
ţiile pentru a fi repus în funcţie „omul 
de pe stradă". Sînt mulţi regizori în 

lume care redescoperă aici sursa ine
ditului... 

G. D . S. : î n I t a l i a s în t destul de p u ţ i n i 
aceş t i regizor i . A c u m , o r ă s t u r n a r e a con
cepţ ie i asupra eroului de f i l m nu ar f i î n 
c u n u n a t ă de succes. Dante, f ă r ă acel „do lce 
s t i l nuovo" , nu ar f i existat. N e trebuie 
o a m b i a n ţ ă f a v o r a b i l ă , eare d e o c a m d a t ă l i p 
seşte. . . Sol idar i ta tea n e o r e a l i s t ă a fost dis
t rusă . V ă d că vă mi r a ţ i . . . A m să v ă explic 
cum poate f i descurajat un regizor care 
vrea să f a c ă un f i l m social, cr i t ic . . . T i m p 
de pa t ru ani , î n t r e 1953 şi 1957, am î n c e r c a t 
să găsesc un p r o d u c ă t o r pentru un f i l m î n 
care t rebuia să în fă ţ i şez o g r e v ă a ţ ă r a n i 
lor. . . î n cele d i n u r m ă am realizat f i l m u l 
în Iugoslavia . F i l m u l — „ L a strada lunga 
d'un anno" — a fost c u m p ă r a t cu o s u m ă 
m i c ă de u n p r o d u c ă t o r i t a l i an , dar p ropr ie 
t a r i i de cinema au organizat u n boicot şi 
f i l m u l n-a putu t ru la dec î t t re i zile.. . î n 
acest mod au fost t r a t a ţ i şi a l ţ i regizor i î n 
c l ina ţ i spre problemele sociale a scu ţ i t e . Eu 
s înt o f i r e m a i r ez i s t en t ă . A l ţ i i , însă , au fost 
nevo i ţ i s ă cedeze, s ă accepte compromisur i . 
Cei care au r ă m a s pe poz i ţ i i de r e z i s t e n ţ ă 
sînt pu ţ in i . . . 

D . S. : Credeţi în tendinţa evazio
nistă a publicului de cinema, care pre
feră să nu vadă pe ecran ceea ce vede 
in realitatea cotidiană ? 

G. D . S. : Da , ex i s t ă a c e a s t ă t e n d i n ţ ă . 
Dar arta trebuie să fie în a v a n g a r d ă , să 
t r a g ă pub l i cu l d u p ă sine, d a c ă pot spune 
aşa. . . C î n d neorealismul a fost la m o d ă , a 
adus şi m u l ţ i bani . N u a t î t în I t a l i a , cît în 
celelalte ţ ă r i ale l u m i i . 

D . S. : Ce şanse au noile şcoli cine
matografice ? 

M . S. : N u şt iu d a c ă se poate v o r b i despre 
şooli constituite. D e o c a m d a t ă e o confuzie 
care a bulversat în p r i m u l r î n d t ineretul . . . 
O confuzie care, ca de obicei, a şi găs i t 
imi t a to r i . . . Personal, nu cred în extrava
g a n ţ e l e cinematografice, a şa cum nu cred 
în n i c i u n fe l de e x t r a v a g a n ţ ă . . . 

D . S. : De acord cu Sorescu. în 
extravaganţe nu se poate crede. Nu 
cumva, însă, dincolo de extravaganţe, 
şi împotriva lor, se disting nişte cău
tări reale ? 

G. D . S. : D i n p ă c a t e , nu ex i s t ă o c ă u 
tare c o m u n ă , a tu tu ror a r t i ş t i l o r pen t ru adu
cerea artei l a u n sp i r i t normal . 

D . S. : Care este spiritul normal, 
după părerea dumneavoastră ? 

G. D . S. : A r t a trebuie să reflecte p ro 
blemele omulu i , în fiecare moment a l evo
lu ţ ie i u m a n i t ă ţ i i . N u concep arta f ă r ă o 
b a z ă r e a l i s t ă , c ă u t ă r i l e î n d r e p t a t e spre ex
plorarea r e a l i t ă ţ i i s în t de salutat. Celelalte 
nu ş t iu unde duc si d a c ă duc î n t r - a d e v ă r 
undeva... 
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